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формах захворювання, а генотип T1delM1del – при гіпер-

реактивній, тяжкій та еозинофільній формах захворю-

вання. 

3. Одночасна відсутність у пацієнтів обох ізоформ GST 

(генотип T1delM1del) суттєво збільшує імовірність роз-

витку тяжкої форми БА.
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ФЕНОТИПИЧЕСКИЕ ОСОБЕННОСТИ БРОНХИАЛЬНОЙ 

АСТМЫ У ДЕТЕЙ В ЗАВИСИМОСТИ ОТ ПОЛИМОРФИЗМА 

ГЕНОВ ГЛУТАТИОН-S-ТРАНСФЕРАЗ Т1 И М1 

(GSTT1 та GSTM1)

Л. А. Иванова, Р. А. Волков

Резюме. На базе пульмоаллергологического отделения областной 

детской клинической больницы г. Черновцы обследовано 372 ребенка, 

больных бронхиальной астмой, из которых 150 больным проведено 

генотипирование глютатион-S-трансфераз Т1 и М1. В работе пока-

зано, что детям, которые болеют бронхиальной астмой, присущи 

фенотипические особенности течения заболевания, которые нужно 

учитывать при обосновании индивидуализированного лечения. 

Доказано, что генотип T1delM1+ наиболее часто регистрируется 

при астме физического напряжения, эозинофильной и гиперреактив-

ной формах заболевания, а генотип T1delM1del – при гиперреактив-

ной, тяжелой и эозинофильной формах заболевания. Одновременное 

отсутствие у пациентов обеих изоформ глютатион-S-трансфераз 

(генотип T1delM1del) существенно увеличивает вероятность разви-

тия тяжелой формы БА.

Ключевые слова: бронхиальная астма, дети, полиморфизм, 

глютатион-S-траснсфераза.

PHENOTYPIC PECULIARITIES OF BRONCHIAL ASTHMA 

IN CHILDREN DEPENDING UPON GENES’ POLYMORPHISM 

OF GLUTATIONE S-TRANSFERASE T1 AND M1 

(GSTT1 AND GSTM1)

L. A. Ivanova, R. A. Volkov

Summary. 372 children with bronchial asthma were examined at 

the department of pulmonary diseases and allergology of the Chernivtsi 

regional clinical hospital. Genotyping of glutathione S-transferase T1 and 

M1 was done in 150 patients. The study shows that phenotypic peculiarities 

in the course of disease are common to children with bronchial asthma and 

they are to be considered when the individualized therapy is specified. It is 

proved that genotype T1delM1+ is most commonly registered with activity-

induced asthma, eosinophilic and hyperreactive form of the disease, whereas 

genotype T1delM1del – with hyperreactive, severe and eisinophilic form of 

the disease. Simultaneous abcence of the both isoforms of glutathione 

S-transferase (genotype T1delM1del) remarkably increases the plausibility 

of the severe form of bronchial asthma development.

Key words: Bronchial asthma, children, polymorphism, glutathione 

S-transferase.
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